

## معنى حرف (لو) عند الأصوليين

بندر بن عبد الله العنزي\*

جامعة الملك سعود

(قدم للنشر في 1439/12/08هـ؛ وقبل للنشر في 1440/01/06هـ)

**المستخلص:** هذه دراسة في معنى حرف «لو» عند الأصوليين. ويهدف البحث إلى بيان الدلالات المختلفة لحرف «لو» عند الأصوليين، ويوضح معنى «لو» الامتناعية عند العلماء، ويبرز سبب الاختلاف في معنى «لو»، وأدلة كل قول على ما اختاره، ثم بيان الأثر الفقهي للاختلاف في معنى «لو». وأما منهجية البحث فهي المنهج الاستقرائي التحليلي. وقد خلصت إلى أن الراجح في «لو» أنها حرف شرط على الحقيقة، والأكثر: أنها تدخل على الماضي، وإن دخلت على المضارع صرفته للمضي، ويكون معناها على الأكثر مقصوداً به استعمالان: أحدهما: أن تكون للاستدلال العقلي، وذلك فيما إذا كان انتفاء الجزء معلوماً وانتفاء الشرط غير معلوم، فيؤتى بها للاستدلال بالمعلوم على المجهول، فهي للاستدلال على امتناع الأول بامتناع الثاني. وثانيهما: - وهو الاستعمال الأكثر عند العرب، وعليه تحمل أكثر النصوص - أن تكون للترتيب الخارجي، وذلك فيما إذا كان كل من انتفاء الطرفين معلوماً، لكن العلة في انتفاء الثاني في الخارج مجهولة، فيؤتى بها، لبيان أن علة انتفاء الثاني في الخارج هو انتفاء الأول، فهي لامتناع الثاني لامتناع الأول، وكلا الاستعمالين لغوي. وقد ترد «لو» لمعان آخر غير الامتناع، فترد 1 - للتمني، 2 - والعرض، 3 - والتحضيض.

الكلمات المفتاحية: حرف «لو»، الأصوليين، دلالات.

## The meaning of the letter (Lu) when the fundamentalists

Bandar bin Abdullah Al Enazi\*

King Saud University

(Received 19/08/2018; accepted for publication 16/09/2018.)

**Abstract:** This is a study of the meaning of the letter "lo" when fundamentalists. The purpose of the research is to show the different indications of the word "le" among the fundamentalists, and to clarify the meaning of the "if" of the scholars, and explain the reason for the difference in the meaning of "lo", the evidence of each statement on what he chose, and then the statement of the jurisprudential effect of the difference in the meaning of "Lo". The research methodology is the analytical inductive method. I have concluded that the most likely in the "Lu" is a letter condition on the truth, and most: they enter the past, if entered into the present spend it to move, and the meaning of the most intended two uses: one: to be mental reasoning, and whether the absence of punishment Information and the disappearance of the condition is not known, is to infer the information on the unknown, it is to infer the reluctance of the first with the second abstention. The second is that it is the most common use of the Arabs, and it has to bear the most texts, to be the external order. If both parties are unknown, the reason for the second absence abroad is unknown. First, they are for the second abstention for the first abstention, and both are linguistic uses. "Lo" may have a gloss other than abstinence, which is given 1 - to wish, 2 - to offer, and 3 - to decrease.

**Keywords:** "Lu", fundamentalists, semantics.

(\* Associate Professor, Department of Islamic Studies, College of Education, King Saud University.  
Riyadh, Saudi Arabia, p.o box: (2458), Postal Code:(11451).

(\*) أستاذ مساعد بقسم الدراسات الإسلامية، كلية التربية، جامعة الملك سعود.  
الرياض، المملكة العربية السعودية، ص.ب (2458)، الرمز (11451).

البريد الإلكتروني: e-mail: ban1402@windowslive.com